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ČESKO: Nový ministr zdravotnictví Petr Arenberger (za ANO) se hned pustil do řešení Sputniku V.
Už během ceremoniálu na Pražském hradě mu dal prezident ČR Miloš Zeman najevo, že by nerad byl
svědkem dalšího blokování ruských a čínských vakcín, jako tomu bylo u předchozího ministra Jana
Blatného. Podle Arenbergera je o Sputnik v Česku poměrně velký zájem, proto by bylo fér jej
nabídnout. Nicméně možná ne v takové míře, v jakou doufá prezident: ten očekává masivní nasazení,
zatímco nový ministr zdravotnictví mluví o využití v rámci dobrovolných klinických testů.

Prakticky celý středeční Zemanův projev na Hradě byl věnovaný právě tomu, že by na území ČR rád
viděl očkovací látky z Izraele, Ruska a Číny. Podle něj by všichni měli usilovat o to, aby v zemi bylo
co nejvíce efektivních vakcín.

„Zasloužil se o to pan premiér a i já jsem se obrátil dopisy na izraelského, ruského a čínského
prezidenta s žádostí o dodávky vakcín. Ve všech třech případech byla odpověď pozitivní, ale Váš
předchůdce a ředitelka Státního úřadu pro kontrolu léčiv, bohužel, tento proces blokovali. Je dobré si
uvědomit, že každý, kdo tímto způsobem postupuje, škodí České republice a nese spoluzodpovědnost
za lidi, kteří kvůli nedostatku vakcín a pomalému očkování umírají,“ neodpustil si kritiku Blatného
prezident.

„Vím, že například vakcínu Sputnik teď kupuje Německo nebo Rakousko a další země, vím, že
maďarský premiér se pro změnu nechal naočkovat čínskou vakcínou, takže ideologická hysterie,
kterou pozorujeme u některých opozičních politiků nebo hloupých novinářů, je naprosto
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bezpředmětná,“ pokračoval dál, přestože Německo o nákupu bude teprve jednat.

Ministr Arenberger se k Zemanovým kritickým výrokům na konto jeho předchůdce vrátil s tím, že by
takhle striktní nebyl. „Pan prezident říká věci, které jsou potom do diskuze. Mluví se o nich, a to je
určitě dobře,“ uvedl večer v rozhovoru pro ČT. Dodal, že není moc jednoduché najít přímou
statistickou souvislost mezi zemřelými a tím, že zde nejsou k dispozici čínské a ruské vakcíny.
Nemyslí si ale, že by byl Sputnik V jedinou jeho agendou a důvodem k nástupu do funkce. „Budu
se snažit dělat maximum, aby si mě občané zapamatovali jinak, než že létám po oběžné dráze.“

 

Prezident ČR Miloš Zeman jmenuje Petra Arenbergera novým ministrem zdravotnictví. Foto: Pražský
hrad, Jiří Ovčáček

 

Ruská vakcína byla přitom jedna z prvních věcí, kterou ihned začal řešit po jmenování do čela
ministerstva zdravotnictví. „Už dneska (ve středu, pozn. red.) odpoledne jsem požádal Státní ústav
pro kontrolu léčiv, aby nám dal všechny podklady nejen k této vakcíně, ale i k dalším. To abychom
se mohli podívat, jestli existují možnosti, které by umožnily v rámci evropských i českých předpisů
přeci jen nabídnout vakcínu všem, kteří o ni mají zájem,“ uvedl Arenberger. Podle něj je o Sputnik
V zájem, dle statistik jde orientačně o 10 až 25 procent z těch, kteří se očkování nebrání.

Co se týče masivnějšího nasazení neschválených vakcín, zde nový ministr zvolil opatrnější postup
a nejde prezidentovi zcela na ruku. Pakliže by se přeci jen mělo očkovat Sputnikem
V i bez požehnání evropských úřadů, tak v rámci klinického zkoušení. V tomto ohledu chce hledat
cesty, které by nebyly v rozporu s evropskými ani českými pravidly či etickou komisí.

Speciální kroky ke schválení Sputniku V prozatím neplánuje. „Pokud bude nějaká příležitost
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v nějakém horizontu typu klinického zkoušení léků, zase standardní postup, který je respektován
evropskými úřady, tak se o to určitě budeme zajímat. Ale to je ještě předčasné,“ uvedl. Dříve během
dne také zopakoval, že chce do ČR dostat hlavně registrované vakcíny.

Ředitelka SÚKL? Zatím v bezpečí
Prezident Zeman viděl překážku k ruské vakcíně nejen v Blatném, ale také v šéfce Státního ústavu
pro kontrolu léčiv (SÚKL) Ireně Storové. I v jejím případě požadoval odvolání. To je v gesci ministra
zdravotnictví, Arenberger personální změny ale v tuto chvíli neplánuje – chce spíše hledat společné
řešení.

„Bezpečná pozice není u nikoho, kdo je v takto vysokých postech, včetně mě. Důležité je si sednout
s vedením SÚKL a spíš hledat řešení. Není to o personálních změnách, ale hlavně o tom, abychom
našli možnosti, které i stávající legislativa umožňuje. Nejsem střelec lidí na vysokých postech,“
dodal. Ještě dříve na tiskové konferenci řekl, že nevidí důvod, aby Storová opustila svou pozici šéfky
SÚKL.

Premiér Andrej Babiš na stejném brífinku odmítl, že by za odvoláním Blatného byl právě spor kvůli
Sputniku V, přestože pro prezidenta Zemana jde o ústřední téma. Dodal, že ČR nadále čeká
na schválení Sputniku agenturou EMA. „Ze zákona stát nemůže nakupovat jiné vakcíny, než které
nakoupil od Evropské komise,“ uvedl. „Chci zdůraznit, že to není o Sputniku. Jsou tu nějaké teorie
a prezident o něm zase mluvil, není to o Sputniku,“ prohlásil Babiš, když zdůvodňoval Blatného
odvolání.
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